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A bevezető utakon, de még a város 
több utcáján is igencsak nagy problémát 
okoz a gyorshajtás. Ennek megfékezé-
sére tett határozott lépést az önkor-
mányzat a trafibox berendezések be-
szerzésével.
 „Ez a mérőeszköz a nyírbátori em-
berek biztonságát fogja szolgálni, mert 
már időnként életveszélyes átkelni eze-
ken az utakon” - mondta Polyák László, 

a Közszolgáltatási Bizottság elnöke, aki 
hozzátette: az önkormányzat saját for-
rásból 26 millió forintot költött a trafi-
boxok telepítésére.
 A mérőkészülék üzemeltetése a ren-
dőrség feladata lesz, a hatóság emberei 
meglepetésszerűen helyezik  át egyik 
vagy másik dobozba a műszert, de köz-
ben a mobil sebességmérőt is használják.

Polyák Dézi

TRAFIBOXOK A BEVEZETŐ UTAKON
Gyorshajtók, figyelem! Nyírbátor főbb bevezető útjain trafiboxokat 
helyeztek ki. A rendőrség a jogszabályok alapján nagyon szigorúan 
bünteti már a minimális sebességtúllépést is. Trafibox van az Árpád, a 
Császári, a Debreceni, a Gyulaji és a Pócsi utcán.

FEJLESZTÉSEK: NINCS MEGÁLLÁS
Nyírbátor ma, ami az életminőséget és a lakókörnyeze-
tet illeti, szinte egyedülálló a saját kategóriájában, de 
simán versenyképes a nagyvárosokkal is. Jó itt élni. Ez 
köszönhető az elmúlt évtizedekben és utolsó 10 évben 
követett fejlesztéspolitikának. Amikor fejlesztésről be-

szélünk, akkor összefüggő rendszerekre kell gondolni, s 
egyáltalán nem biztos, hogy mindig a legnagyobb prob-
léma megoldásával kell kezdeni, mondja Máté Antal 
polgármester. A riporter Nagy Miklós.

2-3-4. oldal

ERŐS PROGRAMMAL 
INDÍT AZ IDŐSÜGYI 

KEREKASZTAL
A múlt évben alakult Idősügyi Kerekasztal egy olyan 
új érdekképviseleti fóruma Nyírbátor több mint két-
ezer 60 évnél idősebb lakosának, amely közvetlenül, 
a döntéshozatali szinten is képes az idősebb kor-
osztály elvárásait, problémáit, ötleteit és örömeit is 
megjeleníteni. Erre egyrészt garancia, hogy jelenleg 
is két önkormányzati képviselő a fórum tagja, de az 
igazi garancia a testület összetétele. Az Idősügyi 
Kerekasztalban egyszerre vannak jelen a nyugdíjas 
egyesületek, a szociális szféra különböző szerep-
lői, a polgármesteri hivatal szakértői és mellettük 
az önkormányzat tisztségviselői. A fórum elnökével 
Levendáné dr. Lengyel Valériával beszélgettünk.

6. oldal

ÉLETET MENT A 
JELZŐRENDSZER

Egy nemrég történt életmentő esetről számolt be Papp Mik-
lós. „Sajnos sok betegségem van, amihez sürgősségi ellátást 
kell kérni. Az előző ilyen jelzőrend szeres készüléknek köszön-
hető, hogy nem haltam meg, mert azon megnyomtam a gom-
bot, és elvitt a mentő tüdőembóliával.”
 „Jelenleg ötvenen igényelték a városban a jelzőrendszeres 
szolgáltatást, amit öt ügyeletes gondozónővel látunk el, akik 
hétnaponta váltják egymást” – mondta Tóthné Nagy Mária, a 
jelzőrendszeres házi segítségnyújtás koordinátora. 5. oldal
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FEJLESZTÉSEK: NINCS MEGÁLLÁS
Nyírbátor ma, ami az életminőséget és a lakókörnyezetet illeti, szinte 
egyedülálló a saját kategóriájában, de simán versenyképes a nagyvá-
rosokkal is. Jó itt élni. Ez köszönhető az elmúlt évtizedekben és utolsó 
10 évben követett fejlesztéspolitikának. Amikor fejlesztésről beszé-
lünk, akkor összefüggő rendszerekre kell gondolni, s egyáltalán nem 
biztos, hogy mindig a legnagyobb probléma megoldásával kell kezde-
ni, mondja Máté Antal polgármester. A riporter Nagy Miklós.

 – Ha mindent összerázunk, közel 
40 milliárd forint értékű fejlesztés tör-
tént az elmúlt évtizedben Nyírbátor-
ban. Ha finomítunk, és csak szigorúan 
azokat a fejlesztéseket nézzük, ame-
lyeket a város finanszírozott önerőből, 
vagy pályázati forrásból, az is túl van 
15 milliárd forinton, de nyilván nem le-
het az egyiket a másiktól elválasztani.
 – Nyírbátorban nagyon sok olyan 
fejlesztés történt, köztük jelentős beru-
házások, amelyeket vagy gazdasági sze-
replők – ilyenek az ipari parkban lezajlott 
gyárépítések – vagy egyéb szereplők, 
mint az egyházak, országos intézmé-
nyek, esetleg civil szervezetek valósí-
tottak meg. Példaként említsük meg a 
rendőrség épületében végrehajtott fej-
lesztést, de hasonló példa a kormányab-
lak kialakítása, és itt kell beszélni a mú-
zeumban most zajló rekonstrukcióról, 
amelyek szintén milliárdos tételek.
 – Nyilván, ami a városban történik, 
az a várost gyarapítja.
 – Így van, és ez ráadásul további 
fejlesztéseket serkent. Egyáltalán nem 
mindegy egy fejlesztés szempontjából, 
hogy milyen környezetbe érkezik, vagy 
éppen milyen környezetben van. A be-
fektetőknél fontos szempont a fejlődő 
környezet is. Ebben mi jól teljesítünk.
 – Amikor az első ciklusban megvá-
lasztották, mi volt a prioritás, mint fej-
lesztési cél? 
 – Mi mindig problémákat azonosí-
tunk, és azt nézzük, hogy a különböző 
megoldandó helyzetek hogyan hatnak 
egymásra, és ha ezeket megoldjuk, majd 
hogyan hatnak más fejlesztésekre. Még 
az sem biztos, hogy mindig a legnagyobb 
problémát kell megoldani előbb. Nézzük 
az oktatást! Nálunk kitűnő az oktatá-
si helyzet. Tíz éve is nagyon jó volt, de 
ezen a területen soha nem dőlhetünk 
hátra. Az oktatásban minden fejlesztés 
nagyon sokat jelent egy település jövője 
szempontjából. Hasonló terep az egész-

ségügy is.  Összefoglalóan, a humán te-
rületeken történő fejlesztés-befektetés 
a település életében kulcskérdésnek 
számít. Ugyanakkor itt a pénzügyi részt 
sem szabad elfeledni, hiszen a működő-
képesség csak stabil pénzügyi alapokon 
történhet. Amikor polgármester lettem, 
egy nagyon jó alapot vettünk át, de soha 
nem szabad megelégedni azzal, ami van. 
A gazdasági versenyben mindig menni 
kell előre. Az elmúlt 10 évben a gazda-
sági körülményeket, az infrastruktúrát, a 
munkaerő biztosításához a körülménye-
ket folyamatosan fejlesztjük. Több tucat 
projektünk van-volt, ami erre irányult. 
Ugyanakkor van még egy terület – ez 
az élet minőségéhez fontos – a lakókör-
nyezet fejlesztése. Ebbe mindent bele-
értek, a rendezett utcákat, a biztonságos 
környezetet, a csapadékvíz-problémát – 
hogy csak párat említsünk, és ezekben 
aztán megszámlálhatatlan projektünk 
volt a 10 év alatt.
 – Véletlenül, vagy szándékosan 
emelt ki két olyan területet, amelyek 
pont nem tartoznak az önkormányzat 
kötelezően ellátandó feladatai közé? 
Ezek az oktatás – iskolák vagy állami, 
vagy egyházi fenntartásban vannak, az 
egészségügy szintén állami feladat.
 – Akkor is foglalkozni kell a fontos 
ügyekkel, ha az pont nem helyi feladat. 
Óriási előrelépés történt 10 év alatt. 
Mindez azért, mert ebben nem elég 
„csak” átlagosnak lenni.
 – Hogy tud ebbe az önkormányzat 
„beszállni”?
 – Az egyházi iskoláknak eladtunk 
ingatlanokat. Amikor támogatásokat 
kaptak az államtól, abban mi is közremű-
ködtünk. Az épületek környezetében úgy 
valósítottunk meg fejlesztéseket, hogy 
azok az iskolák érdekeit is szolgálják. 
Gondoljon a közlekedés szervezésére, a 
parkolók építésére, a közművek fejlesz-
tésére! A református iskola tornatermé-
nek felújítása önkormányzati közremű-

ködéssel egy tao-s pályázatból valósult 
meg. Kültéri kézilabdapályát építettünk 
a szövetséggel közösen. Rengeteg pél-
dát lehet sorolni, és ez azt eredményezi 
ma, hogy a bölcsődéktől a középiskolákig, 
minden szereplő büszke lehet arra, amit 
elértünk. Ez nem a végeredmény, mert 
ugyanezen az úton kell továbbmenni.
 – Ha már az oktatást, illetve a 
bölcsődéket is említette, akkor folytas-
suk a szociális fejlesztésekkel!
 – A bölcsődéknél az önkormányzati 
kapacitásunkat is megdupláztuk, az más 
kérdés, hogy azóta ismét várólistáról tu-
dunk felvenni gyermekeket. Szerencsére 
épül a görögkatolikus egyház bölcsődé-
je is. A magánbölcsődével együtt már 
itt is jól állunk tavasztól. Az óvodáink a 
legjobb körülmények között lévő gyere-
kintézmények a megyében. Sokszínűség 
van itt is, hiszen az önkormányzati mel-
lett van katolikus és református óvoda 
is. Ha az itteni fejlesztéseket kellene 
sorolni, akkor nehéz dolgom lenne, any-
nyi minden történt. Éppen mostanában 
fejeződött be a József Attila úti óvoda 
korszerűsítése, de nézzük meg az Isko-
la úti óvodánkat! Ráadásul ezekben az 
intézményekben ugyanúgy történik a 
humán-, a módszertani, az eszközfej-
lesztés is, mint az épületek, vagy udvar 
fejlesztése. Ezen a területen is komoly 
verseny van a városban, ami előrevi-
szi az intézményekben folyó munkát is. 
Csak ezt tudom mondani az iskoláinkról. 
Kiemelkedő színvonalú az infrastruktú-
ra, az eszközök, és ami a legfontosabb, 
hogy a pedagógusaink hivatásuk kitűnő 
művelői. Ha az iskolákat nézzük, akkor 
azokat vagy felújítottuk, vagy korszerű-
sítettük, vagy éppen most történik ez a 
folyamat. Itt milliárdos munkák voltak. 
Ha pedig a környezetük infrastruktúrá-
jának fejlesztéseit nézzük, akkor is elé-
gedettek lehetünk.
 A szociális ellátás területén is vég-
telen lenne a lista, de emeljünk ki három 
dolgot! Most tavasszal teljes egészében 
felújítjuk a Szociális Szolgálat központi 
épületét a Vár utcán. Már kiválasztottuk 
a bentlakásos idősotthon teljes korsze-
rűsítésének a kivitelezőjét. Ez is napokon 
belül elkezdődik. Tavasszal pedig bemu-
tatjuk az idősek lakóparkjának a végle-
ges műszaki és pénzügyi konstrukcióját. 
Ugyanakkor itt azt fontos hangsúlyozni, 
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hogy a szociális ellátás csak másodlago-
san függ az infrastruktúrától. Én nagyon 
büszke vagyok arra a segítésre, amit a 
Szociális Szolgálaton keresztül és a csa-
ládtámogatásokon keresztül nyújtunk a 
város rászoruló lakosságának. Hiszen itt 
nagyon sok embert támogatunk anyagi-
lag is. Persze már nemigen emlékszünk, 
hogy a covid időszakban a szociális szol-
gálat munkatársai családok százaival, 
szinte egyedül tartották a kapcsolatot.
 De emlékezzünk a heti rendszeres-
ségű tesztelésre, és arra, hogy mindezt 
milyen széles körre terjesztettük ki. Ezt 
nem csak finanszírozni kellett, hanem a 
mi munkatársainknak el is kellett végez-
ni. Ezt itt most azért mondtam el, mert 
fontosak a fejlesztések, de még fonto-
sabb az emberi tényező és az elvégzett 
munka.
 – Ebben a körben 
még a kultúra területén 
megvalósult fejlesztése-
ket sem kellene kihagyni. 
Mit emelne ki? Itt leg-
utóbb a Városi Galéria át-
adása keltett az átlagos-
tól nagyobb figyelmet.
 – A galériánál sem az 
anyagi ráfordítást gondo-
lom a legfontosabbnak. 
Ma már olyan programo-
kat igyekszünk szervezni, amelyekkel 
a társadalom egyre szélesebb rétegét 
érjük el. Az elmúlt 5 évben óriásit lép-
tünk előre. Itt nem csak a koncertekre, 
vagy a teltházas színházi előadásokra 
gondolok, még csak nem is a hagyomá-
nyos önkormányzati rendezvények jut-
nak eszembe, mint pl. az óévbúcsúztató, 
vagy az újévi koncert, amelyek mindig 
nagy közönséget vonzanak. Most inkább 
azt emelném ki, hogy mennyire szoros 
kapcsolat alakult ki mára a civil szerve-
zetek, a művészeti együtteseink, a mű-
vészeti iskola, a kulturális központ mun-
katársai és a hivatal munkatársai között. 
Ennek is köszönhető, hogy itt ma ilyen 
pezsgő kulturális élet zajlik. Ebbe illesz-
kedik majd bele az új galéria is.
 – A Kuckó és a 2-es Iskola is a kul-
turális fejlesztések közé tartozik…
 – Ezeket eddig azért nem említet-
tem, mert nincsenek határozott elvá-
lasztó vonalak, hogy mi és hová számít. 
Ezek az említettek is részben kulturális 
és részben sport, de bizonyos értelem-
ben (városi nyári tábor helyszíne) okta-
tási terület is. Ugyanakkor igaz, hogy ez 

a két helyszín is nagyon színes felhasz-
nálású. Itt kapott otthont a Lenszirom, a 
Diákszínpad, de a Karate Egyesület is a 
2-es iskolában van, és ez a nyári tábor 
helyszíne is. Miközben nagyon sok szer-
vezet ide hozza a programjait, de még a 
város is szervez erre a helyszínre sok-
színű programokat. Ráadásul itt műkö-
dik az asztalitenisz edzőközpont, amely 
nemzetközi hírű, és az országban a leg-
jobbak között van.
 – Hová tegyük a Sárkányfürdőt? 
Sport, egészségügy, idegenforgalom, 
kultúra, szórakozás?
 – Ebben a körben az idegenforga-
lom-turizmus a legkevésbé fontos. A 
fürdő esetében a nyírbátori embert az 
érdekli, hogy ő milyen áron, milyen szol-
gáltatást kap. Nyilván az érdekli, hogy a 

gyermeke tud-e járni úszni, illetve, hogy 
itt milyen kedvezményeket vehet igény-
be. A fürdőnek elsődleges feladata, hogy 
kiszolgálja a helyi családokat, civil szer-
vezeteket. Itt szinte ingyen jutnak a he-
lyi emberek gyógyászati kezelésekhez, 
sokmilliós gépek szolgálják az egészsé-
güket. Számtalan gyereknek biztosítunk 
edzési lehetőséget, és igen jó környe-
zetben wellnesszezhetnek, fürödhetnek 
a feltöltődni, pihenni vágyó nyírbátoriak. 
Ez a legfontosabb. Aki kicsit is követi a 
helyi híreket, az tudja, hogy a fürdőre az 
elmúlt években is sokat költöttünk, és 
a covid, majd az energiaválság idején is 
igyekeztünk működtetni a szolgálta-
tásokat, illetve az úszás lehetőségét is 
megtartottuk.
 Most egyeztetjük az aktuális fej-
lesztéseket, és azt gondolom, hogy a 
fürdőnek ez lesz a második virágkora. 4 
pályázat megvalósítása történik egyidő-
ben. Már elkezdődött a napelempark 
építése. Lezárult a bővítés közbeszerzé-
se, amelyben vizes játszótér lesz, több-
szintes játszóházat építünk, medence 
átalakítás történik. Ráadásul most állí-

tunk össze egy újabb 900 millió forintos 
pályázatot, amiből egy komplett energe-
tikai korszerűsítést szeretnénk megva-
lósítani. A következő években már arra 
koncentrálunk, hogy több medence és 
több csúszda legyen, és folyamatosan 
bővüljön kínálat.
 – Részben már érintettünk olyan 
fejlesztéseket, amelyek a sport kate-
góriájába tartoznak, de nyilván ez csak 
a sor eleje. Egyáltalán van olyan sport-
ág, ahol nem történt semmi?
 – Ma nincs a városban olyan sport-
tevékenység, aminek a megfelelő, XXI. 
századi körülményeit ez a város ne biz-
tosítaná. A város méretéhez képest ez 
teljesen egyedülálló. Asztaliteniszről 
volt szó, úszásról szintén, de a karatéról 
is. Beszéljünk a lovaglásról, ami a me-

gyében is egyedülálló, 
amit a Lovarda tud nyúj-
tani! Most ért véget ott is 
egy fejlesztés. Jó körül-
mények között készülnek 
és játszanak a futsallo-
sok, a kézilabdázók, és 
a röplabda is ismét felí-
velőben van. Van olyan 
egyesületünk, amelyik 
még nagyobb teret igé-
nyelne, de ez is meglesz 
a következő ciklusban, 

amikor megépítjük a városi sportcsarno-
kot. Érdemes kimenni a Kovács Kálmán 
nevét viselő sporttelepünkre. Játszótér, 
idén felújított fedett és szabadtéri mű-
füves pályák, füves pályák, gördeszka-
park, konditerem, sportszálló, salakpá-
lya, modern térvilágítás. Ugyanakkor az 
iskolai sportfejlesztések nyomán is elké-
pesztően jó lehetőségek vannak.
 – Szabadidős fejlesztések?
 – Mindenekelőtt a játszóterek. Most 
van a városban 2-3 olyan játszóterünk, 
amire mindenhol büszkék lennének (2-
es iskola udvarán, KRESZ-park, a Peny-
nyvel szemben) és ezek mellett még 
vannak, lesznek kisebb, mondjuk, lakó-
telepi játszótér-felújítások, fejlesztések 
(Munkácsy, Hunyadi, Homokkert).
 – Közparkok, sétány, Papok rétje…
 – Ha az elmúlt 10 évet nézzük, ak-
kor beszéljünk a Szabadság tér teljes 
átalakításáról, mert kiterjesztettük az 
OTP-ig és a másik oldalon a postáig. 
Beszélnünk kell a városközpont belső 
területének a rendbetételéről. A célunk, 
hogy a fejlesztéseink eredménye ké-
sőbb is fenntartható legyen. Így például 
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a Várostörténeti sétány zöldfelületéhez 
legyen kiépített öntözőrendszer, legyen 
hozzá gépészet és szakemberek, akik 
ezt működtetni is tudják. A közterületek 
kinézete, az a környezet, amire jó ránéz-
ni, vagy abban sétálni. Nagyon fontos 
szempont, hogy mi itt hogyan érezzük 
magunkat. Egy szép környezet nagyon 
vonzó lehet még az ide látogatók szá-
mára is, de főként azoknak, akik nap, 
mint nap itt élnek, mozognak, közle-
kednek, pihennek. Ráadásul az emberek 
igenis odafigyelnek, óvják ezt a szép-
séget. Van még egy fontos szempont. 
Ha valaki ma végigmegy a Zrínyi utca 
mögötti területen, ami nagyon szépre 
sikerült, azt is tudja, hogy azon a terü-
leten a lakások is értékesebbek lettek. A 
rendezett környezet értéknövelő. Ahol 
szép zöldfelület van, megoldott a csapa-
dékvíz-elvezetés, rendezett a környezet, 
ott a házak lakások is többet érhetnek. 
Legalább 15 helyen avatkoztunk be, és 
jövő év végéig eljutunk odáig, hogy a 
csapadékvízgondokat teljesen megold-
juk. Vannak olyan fejlesztéseink, ame-
lyek hatására egyszerre javul az életmi-
nőség, de közben az ingatlanok értéke is 
gyarapodik. Amikor ezekről a fejleszté-
sekről beszélünk, akkor észre kell venni, 
hogy itt összefüggő rendszerek vannak. 
A csapadékvíz elvezetése, zöldfelületek 
fejlesztése, közvilágítás korszerűsítése, 
térfigyelő kamerák kihelyezése, játszó-
terek, járdák, kerékpárutak építése… - 
ezeket együtt kell nézni.
 – Régi ígéret és régi igény is a Ban-
kudvar fejlesztése. Hol tart ez a projekt?
 – Ebben az évben a Bankudvar fej-
lesztése is megtörténik. Ez azért egy 
kiemelt fejlesztés, mert úgy gondoljuk, 
hogy ez a projekt nagy hatással lesz a 

városközpont életére, működésére. Ha 
ez kész lesz, a városközpontban lévő 
iskolák, üzletek, ellátórendszerek, szol-
gáltatók mind érezni fogják a hatását. Itt 
nem „csak” egy szép park lesz, nemcsak 
biztonságos parkolók lesznek – 100 par-
koló –, hanem a közlekedési szokásokat 
is megváltoztatjuk. A Bankudvar több 
irányba lesz nyitott. A városközpont fe-
lől nyilvánvaló, de a Szentvér utca felé is 
ki lehet jutni gyalogosan, és a rendelő-
intézet környéki parkolási gondok ezzel 
megoldódnak, és közben a Báthory utca 
felé is lesz csatlakozása a területnek. Itt 
épül majd az új sportcsarnok is. A kör-
nyék üzletei is csak profitálnak ebből a 
fejlesztésből.
 – Közlekedéssel folytassuk! Az 
egyik „vesszőparipája” a kerékpáros 
közlekedés biztosítása, biztonságának 
megteremtése.
 – Nekem nincs külön vesszőpari-
pám. Nekem egyformán fontos a se-
bességcsökkentés a városban, a gya-
logosok biztonságos közlekedése. Ami 
tehát a kerékpárutakat illeti, az a hely-
zet, hogy ez ma már kihagyhatatlan a 
fejlesztésekből, hiszen óriási változá-
sokat élünk meg a városi közlekedés-
ben is. Szerintem a következő évtized-
ben legalább az ötszörösére nő majd 
a kerékpárral közlekedők száma. Nem 
dughatjuk homokba a fejünket. A ke-
rékpárutak fejlesztésénél az a cél, hogy 
minden lakótelepet, minden fontosabb 
közintézményt, minden jelentősebb ke-
reskedelmi egységet, minden nagyobb 
munkahelyet elérjünk kerékpárúttal. De 
el kell jussunk a temetőig, a fürdőig is 
biztonságos, elkülönített kerékpárúton. 
Ugyanakkor minden kereszteződést, 
ahol kerékpáros forgalom van, bizton-

Az energia árának, így a villamos energia árának drasztikus 
emelése felgyorsította az energia megtakarítást eredménye-
ző fejlesztéseket, beruházásokat, vagy éppen rekonstruk-
ciókat.  Ha éppen Nyírbátort nézzük, már szinte mindegyik 
közintézmény tetején ott vannak a napkollektorok, a fürdő-
nél egyenesen egy „kis naperőmű” is épül. Csak ez utóbbi, fél 
megawattos kapacitásával a Sárkány Fürdő villamos energia 
igényének csaknem felét biztosítja majd. Nyírbátorban estén-
ként és éjszakánként akkor is világítottak a közterületi lámpák, 
amikor már a fél ország sötétségbe borult.  Pedig óriási szele-
tet hasított ki a kasszából az ötszörös áramár. Tavaly már az 
utcai lámpák felét átalakították led lámpákra, ami most foly-
tatódik.

 Polyák László az önkormányzat Közszolgáltatási Bizott-
ságának elnöke avatott a részletekbe, ami a költségeket, illet-
ve, ami a kicserélendő lámpák számát illeti. Múlt évben 150 
és idén ismét csak 150 millió forintot költ az energiatakarékos 
lámpákra a város. Az összeg ugyan szemmel látható, de a 300 
millió Ft még a mai árakon is gyorsan megtérül. Ráadásul itt 
„okos” lámpavezérlésről van szó, azaz a környező fénynek, 
vagy éppen az éjjeli időpontnak megfelelően szabályozza a 
szükséges fényerőt, mondja a képviselő. Ugyanakkor nem 
csak olcsóbb és nem csak tartósabb a led lámpa, de jól érzé-
kelhetően a fényereje is duplája, mint a korábban használt ha-
gyományos lámpák voltak. Egyébként összesen 2400 lámpát 
cserélnek ki a város közterületein.

KÖZVILÁGÍTÁS: LEDLÁMPÁKAT SZERELNEK

ságossá kell tenni. Ekkor majd mond-
hatjuk, hogy ez készen van. Jelenleg 
még csak kb. 40 százaléknál tartunk. 
Nekem az a fontos, hogy legyen bizton-
ságban a gyalogos is, de hasonlókép-
pen biztonságosan jusson el kerékpár-
ral a gyerekünk a fürdőig, amikor megy 
edzésre. Erre nem sajnáljuk a pénzt, ak-
kor is folytatni fogjuk, ha nem nyerünk 
rá pályázati forrást.
 – Nagyon komoly gond, hogy erős a 
teherforgalom a városban és egy ideig 
a remélt elkerülő út sem épülhet meg. 
Miben sikerült előrelépni?
 – A legnagyobb lépés ebben az ipari 
összekötő út megépítése volt. A teher-
forgalom nagy részét ez az út kiviszi a 
városból. Ami az elkerülő utat illeti, sze-
rintem az lenne nagyon fontos, hogy a 
Gyulaji utcától, a mai ipari út folytatá-
sával, épüljön tovább az Árpád utcáig. 
Ez kivinné a romániai tranzitforgalmat. 
Ma még ez nem is akkora gond, de itt 
hamarosan bődületes teherforgalom 
szabadul ránk Románia felől, amikor a 
schengeni övezetbe bekerülnek a romá-
nok is. Itt mindent elkövetünk, és min-
denkinek a segítségére igényt tartunk, 
hogy ez az út megépüljön. Ehhez képest 
minden más csak másodlagos. Van jó-
néhány városi utunk, amit még le kell 
aszfaltoznunk. Ezek egy része már most 
el is kezdődik, a Bethlen – Deák és a 
Csokonai utcákra nyert pályázatunk van, 
és ezzel a keresztutak rendben lesznek. 
Marad még azon a területen 5 és a város 
egyéb területein 3 rövid utca, amit le kell 
aszfaltoznunk, és ezeket is biztosan el-
készítjük a következő ciklusban. Ennek a 
költségét önerőből is tudjuk biztosítani. 
A következő ciklus végére minden ut-
cánk aszfoltburkolatú lesz.
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„A régi készülékek 
csak a gondozott 
lakókörnyezetében 
nyújtottak segítsé-
get. Ha az otthonát 
elhagyta az idős, 
akkor már nem ér-
zékelte a jelzést. Az 

új készülék a lakókörnyezetében és azt 
elhagyva, országos szinten is segítsé-
get nyújt a gondozottjaink számára” 
– mondta Tóth né Nagy Mária, a jelző-
rendszeres házi segítségnyújtás koordi-
nátora. 
 A készülékek egy diszpécserköz-
pontba küldik a segélyhívást, ahol 0-24 
órás ügyelet működik. A diszpécserek 
szükség esetén mentőt vagy a Szociális 
Szolgálat ügyeletes szakképzett gondo-
zóját értesítik, aki 30 percen belül a hely-
színre érkezik, és segít a kritikus helyzet 
megoldásában.
 „A jelzés érkezé-
sekor kimegyünk a 
házhoz, megnézzük 
a beteg állapotát. Ha 
csak elesett, és fel 
kell segíteni, akkor 
abban segítünk, ha 
csak a saját gyógy-
szereit kell, hogy rendesen, helyesen be-
vegye azokat, akkor ellenőrizzük, ha kör-
zeti orvost kell hívni, akkor azt hívunk, ha 
mentőt kell hívni, akkor azt hívunk, attól 
függően, hogy éppen mi a gond, úgy 
cselekszünk” – emelte ki néhány felada-
tát a sok közül Májer Antalné gondozó.

VÁROSI HÍREK

Nyírbátorban új, korszerű, nagyobb tudású készülékekre cserélték az idő-
sek biztonságát szolgáló házi jelzőrendszert. Az új okoskészülék egyrészt 
azonnal tud riasztani, jelzi, ha elesett az idős ember, telefonos kommuni-
kációt tesz lehetővé, és lakóhelyén, településén túl is képes a szolgálta-
tások nyújtására.

ÉLETET MENT A JELZŐRENDSZER

 Egy nemrég 
történt életmentő 
esetről számolt be 
Papp Miklós. „Sajnos 
sok betegségem van, 
amihez sürgősségi 
ellátást kell kérni. Az 
előző ilyen jelzőrend-
szeres készüléknek 

köszönhető, hogy nem haltam meg, 
mert azon megnyomtam a gombot és 
elvitt a mentő tüdő-
embóliával.”
 „Jelenleg ötvenen 
igényelték a város-
ban a jelzőrendszeres 
szolgáltatást, amit öt 
ügyeletes gondozó-
nővel látunk el, akik 
hétnaponta váltják 
egymást” – folytatta 
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Tóthné Nagy Mária. 
Hozzátette, ha úgy 
látják, hogy nagy az 
igény a jelzőkészü-
lékre, akkor bővíteni 
fogják a rendszert.
 Oláh Sándorné 
is fontosnak tartot-
ta, hogy igényeljen egy ilyen készüléket. 
„Egyedül élek, az itt élő gyermekem dol-
gozik, a másik gyermekem Budapesten 
dolgozik, a testvérem dolgozik, tehát 
nincs senki, aki itt legyen velem. Nem 
akarok senki terhére lenni a betegsé-
gemmel.”
 Az önkormányzatnak köszönhető-
en az új házi jelzőrendszer 2024. feb-
ruár 1-jétől ingyenes. A szolgáltatással 

kapcsolatos további információért ér-
deklődni lehet Nyírbátor Város Szociális 
Szolgálata Jelzőrendszeres házi segít-
ségnyújtásánál a 06/42/630-863/16 
mellék számon vagy személyesen a Vár 
utca 1. szám alatt.

Polyák Dézi

A jelzőrendszeres házi segítségnyúj-
tást igényelheti:
• az egyedül élő 65 év feletti sze-

mély,
• az egyedül élő súlyosan fogyaté-

kos vagy pszichiátriai beteg sze-
mély,

• a kétszemélyes háztartásban élő 
65 év feletti, illetve súlyosan fo-
gyatékos vagy pszichiátriai beteg 
személy,

ha egészségi állapota indokolja a 
szolgáltatás folyamatos biztosítá-
sát.
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ERŐS PROGRAMMAL INDÍT 
AZ IDŐSÜGYI KEREKASZTAL

 – Az idei első ülésükön 
úgy tűnik, hogy lerakták a 
működés kereteit, illetve 
egy nagyon komoly prog-
ramról is döntöttek. Való-
jában most kezdenek úgy 
viselkedni, mint egy igazi, 
komoly szervezet?
 – Mi eddig is komoly szer-
vezet voltunk, és ettől semmi-
vel nem lettünk komolyabbak, 
de egy szervezeti és működé-
si szabályzat és egy munka-
terve tervezhetőbbé és akár 
számon kérhetőbbé teheti a 
munkánkat. Megterveztük az 
ülésezések időpontját – ez 
persze nincs kőbe vésve – de 

próbáljuk tartani a menetren-
det, de ami az igazán fontos, 
hogy megterveztük a prog-
ramokat is. Ugyanakkor az 
időseket érintő összes önkor-
mányzati napirendet – témát 
– előzetesen mi is megtár-
gyalunk és véleményezünk. 
Ilyen például a közbiztonság, 
azaz a rendőrségi beszámo-
ló, ami mármint biztonságban 
élni, egy idős ember számára 
az egyik legfontosabb érzés. 
Nyilván, hogy megtárgyaljuk 
a Városi Szociális Szolgálat 
anyagait is, hiszen ezekben 
rengeteg, az idősek ellátásá-
val foglalkozó téma van.

 – Említette, hogy ko-
moly programot is kidol-
goztak és elfogadtak. Mire 
céloznak idén? Szórakozás, 
megélhetés, vagy egészségi 
állapot? 
 – Márciusban egy szű-
rési programot szeretnénk 
beindítani. Ez természetesen 
az egészségügyi állapotra 
vonatkozik. Májusban az ér-
telem kerül fókuszba, akkor 
indulhat egy „idősek akadé-
miája” sorozat, novemberben 
a kreativitás kap nagyobb 
hangsúlyt, ugyanis az alkotó 
idősek kiállítását szervezzük 
meg. Mostani napirendünk 

egyik igen fontos témája volt 
az idősek önkormányzati 
adományozása. Nyírbátorban 
a rendszeres ellátások mel-
lett, a téli ünnepek előtt egy 
külön adományt is kapnak a 
60 éven felüliek. Ennek a leg-
fontosabb része a vitamin-
csomag, amire talán kevésbé 
költenek, vagy tudnak költeni 
a nehezebb sorsú emberek. 
Az a javaslatunk, hogy most 
tavasszal is kapjanak az idő-
sek vitamincsomagot. Van 
még egy javaslatunk. Eddig 
a 75 év fölöttiek minden ka-
rácsony előtt kaptak 5000 
forintot, most azt javasoljuk, 
hogy ezt az összeget emel-
jék fel duplájára és két rész-
letben, karácsony előtt, majd 
húsvét előtt is kapjanak 5000 
Ft-ot.

LEVELESLÁDÁNKBÓL

ÁTVERTEK
„Gyors állapotfelmérés után megállapították, hogy halálos 
betegek, de azt ígérték, több százezer forintos termékeik 
megvásárlásával meggyógyulhatnak. Háromszáz idős embert 
csapott be az a bűnbanda, amelynek tagjait első fokon most 
ítélte el a bíróság. A 14 vádlottra összesen 42 évnyi büntetést 
szabtak ki.”
 A fent olvasottakat 2022 októberében tette közzé az 
egyik ismert magyarországi tv csatorna hírportálja. Ha akkor 
elolvasom, ezt a levelet most nem írtam volna meg. De sajnos 
nem így történt. Amit a következő sorokban olvasni fog a ked-
ves olvasó, az nem is olyan régen történt meg velem.
 A hatvanas éveim vége felé járó, idős asszony vagyok. 
Többször telefonon keresett meg egy nagyon kedvesen, illem-
tudóan beszélő fiatalember azzal az indokkal, hogy egy pár szó-
ban szeretne érdeklődni, mi a véleményem a jelenlegi magyar 
egészségügyi szolgáltatásokról. Pár perc igazán kellemes be-
szélgetés után felajánlotta egy budapesti székhelyű egészség-
ügyi állapotfelmérő centrum szolgáltatásait, a lakóhelyemhez 
legközelebb eső kirendeltségükben 25 000 ft helyett, ha most 
időpontot foglalok akkor csak 5000 ft összegért. Koromhoz 
képest jó egészségi állapotnak örvendve, mit sem sejtve elfo-
gadtam ezt a felajánlást. A megbeszélt időponton egy barát-
nőmmel megjelentem az adott címen, ahol egy nagyon kedves 
„asszisztens” fogadott, aki felvette adataimat, majd bevezetett 
egy vizsgálószobába, ahol egy férfi különböző csipeszeket rám 
kötve, időnként felvillanó, csipogó hangot adó géppel vizsgált 
körülbelül 15-20 percig. Ezt követően átvezettek egy másik he-
lyiségbe a „belgyógyászként” bemutatkozó férfihoz, aki alapos 
beszélgetés után, és az asszisztens által behozott különböző 
anatómiai ábrákat és latin orvosi szavakat tartalmazó doku-
mentumokat kiértékelve megállapította: súlyos beteg vagyok, 
mely olyan előrehaladott, hogy sajnálatos módon ennek keze-

lését a magyarországi egészségbiztosítási pénztár nem finan-
szírozza. De létezik egy kezelési gyógy mód, egy készülék, amely 
ugyan nagyon drága, viszont oly mértékben hatásos, hogy 10 
betegből 9-nél visszafordítható a betegség. A termék ára min-
den tartozékkal együtt, hogy otthon is biztonságosan használni 
tudjam, több százezer forintba került, melyet az összeg átuta-
lása után a vizsgálat helyszínén egy hét elteltével tudtam át-
venni. Ezt követően az előírtaknak megfelelően használtam az 
eszközt, majd egy hónap múlva kontroll vizsgálatra visszahívva, 
újra elmentem ugyanarra a helyszínre. A vizsgálat után a „bel-
gyógyász” férfi nagyon hosszas csend után komor ábrázattal 
közölte velem, hogy bár sok értékem javult, de sajnos egy, olyan 
mértékben romlott, hogy ezzel a jelenlegi diagnózissal már csak 
egy évem van hátra, s olyan ez a betegség, mint az időzített 
bomba, bármikor elérhet a vég, ha nem kezdem el azonnal a ke-
zelést, amit olyan ritka betegeknél alkalmaznak mint én. Ennek 
a kezelésnek az ára több millió forint, és csak akkor kezdik el, ha 
át van utalva a pénz.
 A természetes sokk után pár nap gondolkodási időt kér-
tem, s hazautazván elmondtam gyerekeimnek is a megállapí-
tott diagnózist, s azt is, hogy egy éves kezelésre lenne szük-
ségem, és persze ez rengeteg pénzbe kerülne. Gyermekeim 
értetlenül álltak az általam közöltekkel, és kételkedve fogad-
ták az ilyen súlyos diagnózis megállapítását, illetve az összeg 
sürgősségének egy összegű átutalását. Némi kutatást köve-
tően az egészségügyi állapotfelmérő centrumok után, illetve 
az ajánlott terápia hatásosságának bizonyosságáról, arra a 
következtetésre jutottunk, hogy egy átverés áldozata lettem.
A megvásárolt terméket is leinformálva rájöttünk, hogy orvos-
technikai eszköznek hivatalosan nem minősített olcsó inter-
neten megrendelhető kínai árucikkről van szó. 
 A fent leírt történetem tudom nem egyedi eset, mégis 
hiszem, hogy segítségül szolgál olyan hasonlóan idős embe-
reknek, akik elolvassák ezt a levelet, potenciális kiszemeltjei a 
fent említett csaló cégeknek, amelyek mindezt legális formá-
ban próbálják gyakorolni, s a mai napig aktívan működnek.

Egy olvasó
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 – Mi ezeknek a pályá-
zatoknak a célja?
 – Itt három pályázati 
cél van. Az egyik témája a 
turizmus, amibe pont bele-
illik a református templom 
kertjének a teljes megújítá-
sa. Ez már egy megkezdett 
projekt folytatása lehet. A 
terveket már az első ütem-
ben elkészítette Lipcsei 
Ágnes, s most ezt folytat-
juk, ha nyerünk. Ezek a ter-
vek már két éve elkészül-
tek, természetesen a református egyházzal egyeztetetten, s 
akkor még a város pénzéből gondoltuk finanszírozni. Közben 
kiderült, hogy erre éppen megfelelő pályázati lehetőség is van, 
s ezt megpályáztuk.

 – Úgy tudom, hogy a másik pályázatban egy szénaréti 
fejlesztés lesz, ami talán az egyik új nevezetessége lehet a 
területnek.
 – Ez már az biodiverzitás témaköre. Itt is három témakör 
van, és mind a háromra pályáztunk. A tó partján, a fürdő par-
kolójánál szeretnénk építeni egy hajó formájú épületet, ami 
egy oktató-bemutató terem lesz. Ebben a környező területek 
növény- és állatvilágát fogjuk bemutatni, természetesen mo-
dern, interaktív kiállítási eszközökkel.  A kiállítási anyag össze-
állításában a Hortobágyi Nemzeti Park munkatársai lesznek a 
segítségünkre.
 – Jól tudom, hogy ebben a pályázatban ürgementésre és 
fogolyszaporításra is vállalkoznak?

 – Ezek valóban így vannak, és nemcsak azért, mert ezzel 
kimaxolhatjuk a pályázati lehetőséget, de komolyan is felme-
rült a védett állatnak számító, és helyben, a Nagybóni szőlő-
ben élő ürgepopuláció megmentése. Erre egyébként azért is 
szükség van, mert az ipari parkunk folyamatosan terjeszkedik. 
Mindenesetre egy olyan tervet készítettünk, amivel nemcsak 
a védelmet és a védett élőhelyet biztosítjuk, de akár a terület 
látogathatóságát is meg tudjuk oldani.

 – Hogy kerül ide a fogoly?
 – Ez a madár kihalófélben van, és éppen ezért a fogoly-
szaporítás ma a szakmai szervezeteknél is fontos cél lett.  Eb-
ben a projektben egy fogoly- és fácánnevelő építése szerepel, 
amelyben szaporítják, nevelik, majd a szabadba kiengedik a 
madarakat.
 – Az eddig felsorolt pályázati célok akár még nemzet-
közi szinten is értelmezhetők. Hogy tudták „nemzetközivé” 
tenni a kulturális központ energetikai rekonstrukcióját?
 – Ezeknél a projekteknél nem elvárás, hogy a másik pá-
lyázónál pont egy ugyanolyan projekt legyen, de ennél pont a 
tükörkép is összejött.  Nyírbátor és Nagykároly is a kulturális 
központját, a művelődési házát szeretné energetikailag kor-
szerűsíteni. Nálunk a Kulturális Központ teljes energetikai kor-
szerűsítése szerepel a pályázatban, nyílászárócserével, hom-
lokzatszigeteléssel. Ugyanakkor szeretnénk hőszivattyúkat és 
napelemeket is telepíteni. Hasonló célok vannak a nagykárolyi 
pályázatban is.
 – Ez a három pályázat mekkora összeget célzott meg?
 – Ha csak a nyírbátori részt nézzük, akkor a pályázatok 
értéke 3 millió euró. A pályázatokat január végén adtuk be. Ta-
vasz végére, nyár elejére várható az eredményhirdetés.

VÁROSI HÍREK

Az Európai Unió, már csak a jól felfogott érdekek 
alapján is együttműködésre bírja a különféle tag-
országok településeit például az interregionális 
pályázatok kiírásával. Nyírbátor általában sikeres 
a partnerek kiválasztásában és a pályázati tartal-
mak megtalálásában. Több sikeres együttműködés 
volt már eddig is a romániai Nagykárollyal, és most 
ismét esélyesnek gondolt pályázati csomagot állí-
tott össze a két település.

PÁLYÁZAT
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MEGNYÍLT A VÁROSI GALÉRIA
A gazdasági és városfejlesztés mellett a kultúrára is erőteljes figyel-
met fordít Nyírbátor városa. Ezt és a támogatási szándékot jelzi az a 
tény is, hogy a helyi képzőművészek is állandó otthont és kiállítóteret 
kaptak a február elején megnyitott Városi Galériában.

Máté Antal polgármester elmond-
ta, hogy a szándék már jóval korábban 
megfogalmazódott, de az élet néha 
erőteljesen ráébreszti az embert, hogy 
vannak előre nem látható, de annál ko-
molyabban vehető dolgok, mint például 

volt a covid járvány, ami sok más mellett 
a galéria ügyét is parkoló pályára tette. 
Ám de, egy olyan sok művész otthoná-
ul szolgáló városban egyszer csak el kell 
jutni oda, hogy a képzőművészetek is 

elmondhassák, 
van egy hely, 
ahol otthon 
vannak. A hely-
szín sem vélet-
len, hiszen az 
Alkotóház ele-
ve a képzőmű-
v é s z e t e k h e z 
kötődik, s már 

„csak” az épületet kellett alkalmassá 
tenni, hogy a jövőben Városi Galériaként 

is a művészetek befogadására inspiráljon 
kicsiket és nagyokat. Kicsiket is bizony, s 
nem véletlen, hogy ők vannak ebben az 
első helyen, hiszen a kultúra befogadá-
sához, megértéséhez, igényléséhez és 
szeretetéhez az első lépéseket nagyon 

kis gyermekkorban kell megtenni. Az in-
tézményesített formák mellett persze, 
hogy a családi háttér erre a legjobb alap, 
de nem kis szerepe lesz Nyírbátorban az 
állandó kiállításként működő Babamú-

zeumnak. Ez a 
kiállítás Kissné 
Szalontai Judit 
messze földön 
ismert gyűjte-
ményének a vá-
logatása. Innen 
már azt gondol-
juk, hogy a babá-
ért bejövő gye-
rek és a kísérő 
szülő észreveszi 
a falon kiállított 
festményeket, 

grafikákat, tűzzománcokat, s nemcsak 
rácsodálkozik mindennapjaink ezerarcú 
megközelítésére, de mondjuk máskor 
is vágyhat hasonló csodákra. Mert ugye 
tudjuk: a leghosszabb út is kezdődhet 
egy apró lépéssel. Ez a Városi Galéria 
pedig nem is egy olyan nagyon apró kul-
túra. 
 Maga az esemény, mármint a ga-
lériaavató igen parádésra sikerült. Kez-
dődött a Volt egyszer egy Stúdió című 
könyv bemutatójával. A címadó Stúdió 
bizony legenda volt a maga nemében. A 
korszak, amikor a helyi képzőművészet 
melegágya létrejött, bizony bőven a 
rendszerváltás előtti, még a hetvenes 
évekről beszélünk. A szándék nemes, a 
lelkesedés óriási, a város korrekt, és a 
Stúdióban, majd az alkotótáborokban 
pedig igazi tehetségek, gyöngyszemek 

is felbukkantak. Ebben az időszakban 
kétségtelenül országos hírnevet sze-
reztek maguknak az itteni alkotók, s 
nem véletlenül lett szeretett, irigyelt, 
vágyott és visszajáró hely Nyírbátor a 
képzőművészet, főként a festők, grafi-
kusok és tűzzománcosok „mekkája”. 
„Érzékelhető, látható nyomot hagytunk 
magunk után” – mondja Makrai Zsuzsa 
tűzzománcművész, aki a könyv összeál-
lításával ezt a nyomot tette kézzelfog-
hatóvá a ma nemzedékének is.
 Nos éppen ennek a korszaknak a 
legtehetségesebbjei, az itt élő művészek 

Makrai Zsuzsa
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kiállítása fogadja a belépő látogatót, 
festményekkel, grafikákkal, illusztráci-
ókkal, kísérletekkel. Vannak megállapo-
dott, biztos kezű művészetet bizonyító 
alkotások, vannak útkeresők, vannak 
kísérletező és komoly belső látásmód-
ról tanúságot tévő izgalmas és sajátos 
derűt árasztó művek. Külön teremben a 

kor erős hatású tűzzománc műhelyében 
edződött művészek alkotásai. Ezek a sa-
játos világképet tűzben égetett alkotá-
sok bizony, hogy megállítják az embert, 
bizony, hogy elvarázsolják a lelket, hol 
játékosra, hol távlatosra, de bizonyosan 
nem is kicsit elemelkedve a valóságból, 
mert így érezhetünk rá az alkotó lelké-

ben zajló folya-
matokra.
 Az új ga-
léria pódium-
termében Pet-
róczki Ákos 
nyírbátori fes-
tőművész ön-
álló kiállítása. 
A művészek 
között fiatalnak számító, nagyon tehet-
séges festő egy összefoglaló kiállítással 
jelentkezett. Aki csak most találkozott 
Petróczki alkotásaival, biztos, hogy ren-
geteg kérdőjellel lép egyik képtől a má-
sikig és kedvet kap, hogy a különböző 
korszakokban született művek társait is 
megnézhesse.      

                                   NM

Mondanám, hogy újévi fogadalmam a 
10 perc mobil-nyomogatás helyett 10 
perc olvasás, de hazudnék. Nem tudom 
pontosan, hogy áldás, vagy átok, de a 
mobil nekem nem barátom. A könyv 
igen. Legalábbis így gondoltam... 
 Azt mondta a reflexológus: keserű 
életszakasz. Mondom, soha jobbkor.  
Azt mondta, gyűjtsek élményeket. Mon-
dom, élmény. Persze. Tudom, hogy kell! 
Egyszer már volt egy. Úgyhogy elkezd-
tem kimenekülni a világból. Egyenesen 
be, az online térbe. 
 Aztán mire körülnéztem magamon, 
máris volt 50 brokkolis receptem letölt-
ve, kínai betűkkel leveleztem csomag-
kézbesítésről, 18 pukkantós zacskó vett 
körül szuperpraktikuskütyükicsomago-
lás után. Alkalmazáshegyek préselődtek 
egymáshoz a telefonomon, hogy fér-
jenek, és valamitől estére furin elgém-
beredtek az ujjaim. Fájt a nyakam. Kijön 
a rosszaság, gondoltam… Mint Anyu-
kámból. 9 hónap után. Egy szép áprilisi 
délutánon. Egyszerűen kidobott a szer-
vezete. És újra villant a kijelző, hogy cso-
magküldemény érkezik. 
 Nane. 
 Beszippantott.
 Az a tipikus... „Rászedtél Uram! S én 
hagytam, hogy rászedj.”. 
 Nagy levegő, gondoltam. 
 „Végét vetik a zenének.
 S hazamennek a legények.”

 Azértisleszokok. Ne gondoljátok, 
hogy egyszerű! Ugyanis megszólalt a 
fejemben a „szeretem magam hang”. A 
másikat kikapcsoltam, mert derékpana-
szokat okoz. Emez meg azt duruzsolja: 
nem vaaagy függő, ez butaság, ennyi 
kell, és hihetetlen, de nézd, az a vajké-
szítő 7,5%-kal OLCSÓBB! 
 Nem.
 Önnek új értesítése érkezett! Óriási 
akció!
 Hi, Gabriella! 
 Üdv újra, Gabriella! 

 Válasszon még 4 termé-
ket és ingyen szállítjuk!
 Hahó! Kosárban maradt 
termékek!
 Nem.
 Kedves Gabriella! 25% 
kedvezménykód ma éjfélig! 
Persze… 50ezer forint feletti 
vásárlás esetén, nem akciós, 
kék áras, luxus férfiruházatra, 
bolygóegyüttálláskor, ha el-
seje hétfőre esik. 
 Ehhez most azonnal ol-
vasnom kell! Könyvet. És so-
kat. És gyorsan! 
 Hát így kezdődött. Az 
év. Leszokással. Egyelőre a 
bankszámlám is pluszban áll. 
8 könyvet időben visszavit-
tem a könyvtárba, 4 pedig a 
szép- és szakirodalom kelle-

mes elegyében minden ülőalkalmatos-
ságom mellett ott figyel. Élménydús az 
évkezdés. :) 
 De az a 4home-os sajtkészítő....... :D 
Azt még meg kellene venni! :) 
 Drága Olvasók! 
 Van balance. Találjuk meg az egyen-
súlyt! Fussunk, olvassunk, böngésszünk: 
a könyvtárban, a neten, a turkálóban és 
érezzük jól magunkat! Gyertek! Mi IS itt 
vagyunk Nektek!

Szláma Gabriella

KULTÚRA

HA BESZORULUNK AZ ONLINE TÉRBE, 
KISZORULUNK AZ ÉLMÉNYEKBŐL

Petróczki Ákos
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ERŐS KEZDÉS
Tulajdonképpen civilként, de nem teljesen ismerős területre érkezett, 
amikor elvállalta az alpolgármesteri felkérést Horváthné Karsai Hédi. Ezt 
megelőzően tanítónőként dolgozott, korábban újságíróként sokszor elő-
fordult abban a közegben, aminek az irányítását bízták rá. A nyugodtnak 
gondolt „betanulás” hirtelen gyorsult a covid-járvány, majd az ukrajnai 
háború szomorú következményeként megjelenő menekültek ellátásának 
megszervezésével. Nagy Miklós interjúja.

 – Ön 4 éve, ha jók az emlékeim, ci-
vilként kezdett el politizálni.
 – Igen, valóban semmi politikai múl-
tam nem volt, abszolút civilként éltem 
addig. Az más kérdés, hogy aztán, ahogy 
teltek az évek, azért egyre inkább ottho-
nosan mozgok már ezen a területen is.
 – Mi vonzotta erre a területre?
 – Nem jelentkeztem, hanem felkértek 
erre a munkára. Egyébként pedig a felkí-
nált feladat volt olyan, amire nehéz nemet 
mondani. Ugyanakkor egyáltalán nem volt 
könnyű igent mondani sem, mert én akkor 
egy nagyon jó pedagógusközösségben 
dolgoztam.  Alsós osztályfőnök voltam a 
Báthory István Katolikus Általános Iskolá-
ban, médiatanárként a gimnáziumi osztá-
lyokban is tanítottam, és nagyon jól érez-
tem magam. Tanítani is szeretek, ezért 
ezt nem volt könnyű elengedni. Ugyanak-
kor szeretem a kihívásokat is, ráadásul a 
most hozzám tartozó kulturális területet 
jól ismertem. Otthonosan mozogtam a 
színházi közegben, van színjátszó múl-
tam, énekeltem, konferáltam. Az ilyenfajta 
szereplés mindig is tetszett nekem. Per-
sze nagyon jól tudtam, a polgármester is 
elmondta a felkéréskor, hogy ettől sokkal 
összetettebb, bonyolultabb és sokrétűbb 
munkát ajánl.
 – A kultúra mellett az oktatás, az 
egészségügy, a szociális szféra és a 
sport, amit, mint alpolgármester terü-
letként kapott, nagyon szerteágazó fel-
adatkör, s nyilván voltak akkor még elég 
idegennek tűnő részletei is a munkának.
 – Ebben egyetértünk. Nagyon erős 
iránymutatásokat fogalmazott meg a 
polgármester már a felkéréskor. Ugyan-
akkor volt mibe kapaszkodni is, hiszen 
amikor Máté Antalt megválasztották, 
készült egy 5 évre szóló program, ami-
ben ezek a területek is szerepeltek, azaz 
volt/van mibe kapaszkodni.
 – Mi volt a tapasztalata, a „terüle-
ten” dolgozó szakemberek hogyan re-
agáltak arra, hogy Ön lett a területért 
felelős önkormányzati vezető?

 – Mindig vannak kérdőjelek ilyen-
kor, voltak, akik nagyot néztek, hogy én 
hogy kerültem ide. Emlékszem, az első 
testületi ülésen megkocogtatta a vál-
lamat valaki, és megkérdezte, hogy én 
mit keresek ott. Talán még ma is van-
nak, akik nehezen tudják ezt leplezni, 
de ilyen nyilván minden közösségben, 
illetve minden területen van. Ezt tudom 
kezelni. Ráadásul abban a szerencsés 
helyzetben voltam, hogy a közvetlen 
munkatársaimat, a hivatalban dolgozó-
kat, akik nagyban segítették a beillesz-
kedésemet, már korábbról ismertem.
 – Ha jól gondolom, először az „is-
merős” terepen kezdett el belefolyni a 
munkába. 
 – Ez igaz, és a véletlen is benne van. 
Pontosan erre az időszakra esett az új 
általános iskola indulása Nyírbátorban. 
 – Az LMA tagintézményről beszé-
lünk, az ún. „Élménysuliról”…
 – Igen. Azt kérték tőlünk, hogy pró-
báljuk meg ezt az iskolát erőteljesen kom-
munikálni. Az iskola körüli dolgokban, az 
épület kialakításban kérte a közreműkö-
désemet a polgármester úr. 4 évvel ez-
előtt, február 10-én kezdtem el dolgozni. 
2 szülői tájékoztatót sikerült megtartani 
az LMA-val kapcsolatban, márciusban pe-
dig jött a Covid járvány.  Ez aztán mindent 
felülírt. Akkor, a járvány lehetséges ha-
tásainak a mérséklésén kívül, fontosabb 
feladat nem létezett. Nyilván még emlék-
szünk, szinte megállt az egész világ. Olyan 
döntéseket, intézkedéseket kellett hozni, 
amilyenekben nem volt korábbi gyakorla-
tunk. Azoknak sem, akik már régóta a po-
litikában, vagy éppen a szakmában voltak. 
Így aztán nemcsak én, hanem, ha innen 
nézzük, mindenki „újonc” lett.
 – Ha jól emlékszem, az egyik fon-
tos feladata lett a „tesztelés” szerve-
zése, koordinálása, ami sokat segített 
a járvány minimalizálásában.
 – Igen, mivel az egészségügy és a 
szociális terület egyébként is a feladat-
körömhöz tartozott. A lakosságot ön-

költségi áron, az időseket, az intézményi 
dolgozókat, a legfontosabb szolgálta-
tókat – akik nem önkormányzati szfé-
rához tartoztak, mint posta, rendőrség, 
oktatási intézmények – ingyen szűrtük, 
amely munkában sok segítséget kaptunk 
a munkatársainktól, mind a szűrést, mind 
az adminisztrációt tekintve. Ahogyan ez 
megvalósult, arra büszkék lehetünk.  Ez 
országosan is egyedülálló volt.
 – Miközben zajlott a küzdelem a 
járvány korlátozásával, nyilván már 
azon is kellett gondolkodni, hogyan le-
het majd újra beindítani az életet. Pél-
dául a kulturális életet is.
 – Persze. Azért nem a semmiről kel-
lett elindulni, de arra azért emlékszünk, 
hogy akkoriban tilos volt a rendezvények 
megtartása, mert a járvány miatt nem 
lehetett gyülekezni. Azért azt megje-
gyezném, hogy például a tv segítségével 
próbáltuk a normalitást is fenntartani. Ka-
rácsonykor megtartottuk a gyertyagyúj-
tásokat, élőben közvetítette a televízió, 
ilyen módon más rendezvényt, de még 
a közmeghallgatást is teljesítettük. Pró-
báltunk valamit megtartani a korábban 
megszokott normális élethelyzetekből. 
Emlékezhetünk azokra a nem kis felada-
tokra, amiket meg kellett oldanunk, pél-
dául a foghíjas ültetési renddel, a kötele-
ző maszkviselettel, később a védettségi 
igazolvánnyal kapcsolatban.  De még így 
is volt rendezvény és program. 
 – A járvány után egy újabb, ko-
rábban nem létező óriási feladatot is 
kapott, mert jött a háború, és jöttek a 
menekültek Ukrenából. Ez is a szociá-
lis-egészségügyi és oktatási alpolgár-
mester egyik feladata lett…
 – Valóban az, és nem kis feladat volt. 
Nálunk is kialakítottak egy „befogadó 
állomást”, ahol elsőre megálltak a me-
nekültek. Ugyanakkor mi megpróbáltuk 
ezt megint továbbgondolni, hogy hogyan 
tudjuk ezt minél emberibbé, minél ottho-
nosabbá és minél inkább hasonlatossá 
tenni a normális életükhöz.  Emlékezhet-
nek, hogy milyen családias foglalkozások 
helyszínévé tettük a Kuckót. Nagyon sok 
kisgyermek is volt a menekültekkel, s a 
mi célunk az volt, hogy számukra teremt-
sünk egy olyan gyermekvilágot ebben 
az idegen országban, ahol visszazök-
ken számukra az idő. Úgy érzem, hogy 
az ebben közreműködő szakemberek, 
óvónőink fantasztikus munkát végeztek. 
Meggyőződésem, hogy ebben is példát 
mutattunk az országban, s most is büsz-
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ke vagyok azokra a munkatársaimra, akik 
ebben részt vettek. Nem szeretnék elfe-
ledkezni azokról az önkéntesekről sem, 
akik munkaidőn kívül vállaltak itt felada-
tot, mert mélyen átérezték ezeknek az 
embereknek a fájdalmát.
 – Az Ön egyik területe az oktatás, 
miközben az oktatás nem önkormány-
zati feladat, pontosabban az óvodai 
nevelés igen, de az iskolák már nem 
tartoznak a város hatáskörébe. Akkor 
tehát mi a feladat?
 – Kezdjük mindjárt azzal, hogy fel-
adatom felügyelni a szociális-nevelési 
területet, azaz a bölcsődei ellátást. A 
városnak van egy nagyon jó és korszerű, 
kitűnően felszerelt bölcsődéje. Manap-
ság ez a terület nagyon nem mindegy, 
hogyan működik, illetve, hogy mennyi 
gyereket tudunk ellátni. Nagyon sok kis-
mama megy vissza a munka világába, ha 
a gyermekét el tudja helyezni bölcsődé-
ben. Itt a város jelentős bölcsődei bőví-
tést hajtott végre. Kiváló szakembereink 
vannak, a bölcsődénket pedig a Városi 
Szociális Szolgálat működteti. 
 – Mi a helyzet az óvodával? „Csak” 
az önkormányzati óvodát felügyeli, 
vagy a városban lévő összes óvodára is 
kiterjed a hatásköre?
 – Kötelező önkormányzati felada-
tunk az óvodai ellátás. Amit mi nagy 
örömmel és anyagiakat sem kímélő 
gondoskodással teszünk, de csak az 
önkormányzati óvoda tartozik hozzánk. 
A másik két óvodának két egyház a 
fenntartója és felügyelője. Ettől függet-
lenül mi nagyon jó kapcsolatot ápolunk 
konkrétan az emlegetett óvodákkal, de 
az összes nem önkormányzati oktatási 
intézménnyel is. Mind a két oldalon na-
gyon is tisztában vagyunk azzal, hogy a 
mi gyerekeinkről van szó. Minden irány-
ban nyitott ajtók vannak, és kézzelfog-
hatóan eredményes az együttműködé-
sünk, függetlenül attól, hogy az adott 
óvoda, iskola éppen milyen fenntartó-
hoz tartozik. Mindig az a fontos, hogy 
Nyírbátorban, nyírbátori gyerekekről és 
Nyírbátorban élő emberekről, szülőkről, 
pedagógusokról van szó. Ráadásul én 
magam is abból a közegből jöttem. Már 
csak ezért is volt könnyű a kapcsolat ki-
alakítása. Lehet, hogy nem közismert, 
de a város szorosan együttműködik 
ezekkel az iskolákkal olyankor is, amikor 
valamilyen fejlesztésbe kezdenek. Több 
esetben anyagi támogatással jelezzük, 
hogy mennyire fontos nekünk az egyházi 

iskolák fejlesztése is. De ők is töreksze-
nek az együttműködésre. Rendszeresen 
eljönnek, és beszámolnak az iskoláikban 
folyó munkáról. Minden rendezvényre 
meghívnak bennünket, és ők is közre-
működnek a városi rendezvényeinken. 
Nyírbátorban, más-más fenntartóval 
ugyan, de nyírbátoriként gondolkodunk. 
Ezt mi például azzal is kimutatjuk, hogy 
strandkupont javasoltam a más fenn-
tartóval működő intézmények gyereke-
inek is, és ezt az önkormányzat támo-

gatta, az óvodák, iskolák pedig örömmel 
fogadták és használják.
 – Itt csak egy mellékes gondolat, 
de lehet, az intézmények egy része 
biztosan jobban járna, ha konkrétan a 
város lenne a fenntartója, mert bizto-
san sokkal több működési költségből 
gazdálkodhatna. 
 – A város ma is ad anyagi támoga-
tást, de egészen biztos vagyok benne, 
hogy ez a támogatás lényegesen na-
gyobb lenne, ha közvetlenül hozzánk 
tartozna az adott intézmény. Egyébként 
nézzék meg a városi óvodáinkat. Talán a 
megye legszebb és legjobban felszerelt 
óvodái működnek Nyírbátorban és nem 
csak a belvárosi óvodáról beszélek.
 – Hazai vizeken maradunk, mert 
a továbbiakban a kultúráról szeret-
nék beszélni. A kultúrában mi a város 
feladata, és konkrétan mi az alpolgár-
mester feladata? Esetleg csupán annyi, 
hogy megkapják az összeállított prog-
ramtervet, és ebből valamennyit finan-
szíroznak, vagy ettől jóval mélyebben 
avatkoznak bele?
 – Ez egy lényegesen összetettebb 
kérdés. Ami a pénzkérdést illeti, az egyér-
telműen önkormányzati feladat. A terü-
leten dolgozó szakemberek és az önkor-
mányzati szféra – és ebben én magam 
is –, egymásra vagyunk utalva, és hatunk 
is egymásra kölcsönösen. Ebből lesz az, 

amit aztán helyben kulturális program-
ként ismerhet meg a nyírbátori közönség. 
Miután februárban készül el a költségve-
tés, és ekkor kerül a képviselő-testület elé 
az éves rendezvényterv is, ezért nyilván 
nem januárban kezdünk hozzá az adott 
év kulturális programjainak megtervezé-
séhez. Az idei év előkészítése már tavaly, 
súlyozottan a második félévben kezdő-
dött el. Mindenki tudja, hogy azok a nép-
szerű előadók, akiket a városban is szíve-
sen megnéznének, jó előre foglaltak. Nem 
könnyű üres koncertidőpontokat találni.  
Sokszor akár 1 évvel előre le kell foglalni 
a fellépőket. Roppant izgalmas feladat en-
nek a megszervezése és összehangolása. 
Ez egy igazi szervezői feladat. Sajnos van 
olyan előadó, akit idén szerettünk volna 
meghívni, de már nem találtunk mindkét 
félnek megfelelő időpontot.
 – Ugyanakkor idén is elképesztően 
erős zenei program lesz, ahogy én tu-
dom, ez versenyképes bármelyik me-
gyeszékhely kínálatával.
 – Természetesen, de az elképzelé-
seink között volt még olyan népszerű 
zenekar, amelynek nem volt jó időpontja. 
Tavaly óriási programok, a legnépszerűbb 
előadók voltak. Azahriah, Majka és a töb-
biek is mind az élmezőnyből, és azt gon-
doltuk, hogy ezt már nem lehet felülmúl-
ni. De lehet. Még tavaly megkérdeztük a 
város lakosságát is, és a Bátor kártyával 
rendelkezők szavazatai alapján állítot-
tunk össze egy szerintem most is nagyon 
ütős programot. Tavaly is sokan szólí-
tottak meg, hogy még kit kellene meg-
hívnunk, kiket szeretnének látni, hallani, 
nos, idén ezek is teljesülnek. És nemcsak 
azért, mert most éppen 745 éves évfor-
dulója van Nyírbátornak. Már május el-
sején egy fantasztikus koncertshow-val 
nyitunk, ahol több nemzeti hangvételű 
dal között hallhatjuk majd az István, a 
király c. rockopera ismert dallamait is. 
Május 4-én a húrok közé csapunk, és a 
Tankcsapda lesz a színpadon, de lesz 
idén Carson Coma, Paulina, Manuel, 
Margaret Island, Halott Pénz, Edda; ja, 
és Korda György és Balázs Klári is.
 – Nagyon remek, hogy ezeket a ze-
nekarokat itt is meg lehet nézni-hall-
gatni, de vajon ez szükséges? Kinek 
az elvárása, hogy Nyírbátorban ekkora 
bulik legyenek?
 – Szerintem egy önkormányzatnak 
feladata az, hogy ezt tudja megadni a 
nyírbátori embereknek. Ha van rá anyagi 
fedezetünk, függetlenül attól, hogy Bá-
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tor kártyával ingyenes a belépés, akkor 
ez pont úgy jár itt a nyírbátoriaknak, 
mint ahogy például egy megyeszékhe-
lyen. Más településről is sokan jönnek 
ezekre az eseményekre. 
 – Ez egy verseny is az önkormány-
zatok között, hogy ki tud ütősebb nyári 
programot biztosítani?
 – Én egyáltalán nem versenyként 
fogom fel. Szerintem, amikor azt mond-
juk, hogy Nyírbátorban jó élni, akkor a 
programok pont úgy számítanak, mint 
egy jó iskola, egy jó fürdő vagy egy jó 
munkahely. Ez a teljes élet egy része. 
Szerintem még az sem baj, ha nem lesz-
nek őrült sokan egy rendezvényen. Az 
a lényeg, hogy az a pár ezer, vagy pár 
száz ember, aki ott van, jól érezze ma-
gát. Nem nyerészkedni akarunk, hanem 
szolgáltatni és szórakoztatni, mert erre 
is szükségük van az itt élőknek.
 – Mi a szándék a komoly, vagy 
klasszikus zenei programokkal? Úgy 
tűnik, hogy olyan városban, ahol év-
tizedek óta működik zeneiskola, sok 
száz gyereket képeztek már, és nem 
nagyon sikerül megtölteni egy 100 
férőhelyes termet sem, ha klasszikus 

zenei esemény van. Ezzel van dolga a 
városnak?
 – Szerintem ebben is van előrelé-
pés. Jó néhány évvel ezelőtt még alig-
alig volt közönség a Bátori Esteken, 
miközben ma már többnyire tele van a 
Városháza díszterme. Sőt, már széke-
ket kell bevinni, és ez jelzés, hogy folya-
matosan nő az érdeklődés, mert olyan 
programunk van, ami élményt nyújt. 
Ennek én nagyon örülök. A zeneiskolánk 
pedagógusainak a fellépése, vagy a fú-
vós zenekar, az ütő együttes szereplései 
is mutatják, hogy itt is szépen haladunk 
előre. Csodálatos a példamutatás ezen 
a területen is nemcsak a pedagógusok, 
hanem a tanítványok és a szülők részé-
ről is. Egy jó közönséget vonzanak ők és 
maguk is kitűnő közösséget alkotnak. 
Egyébként pedig nem gondolom, hogy 
össze kellene hasonlítani a Zenei Napok 
közönségét a könnyűzenei koncertek 
látogatottságával még akkor sem, ha 
egyébként rendelkeznek közös kereszt-
metszettel a látogatók tekintetében.
 – Korábban azt mondták Nyírbá-
torról, hogy kulturális kisváros, ma 
már ez eléggé beszűkítő jelző lenne, 

miközben éppen most avattak egy vá-
rosi galériát. Mi most a koncepció?
 – Ugyan megszűntek a nagy hagyo-
mányokkal rendelkező rendezvényeink, 
de ezek főként olyanok, amelyek vala-
kihez, vagyis konkréten egy-egy sze-
mélyhez voltak köthetők. Ugyanakkor 
évtizedes múltú együtteseink vannak.  A 
Zenei Napok is átalakult kicsit, de más-
fajta komolyzenei repertoárral folyama-
tosan megrendezzük. S igen, most pedig 
városi galériát avattunk, mert úgy gon-
doltuk, hogy legyen méltó tere a városi 
képzőművészek munkáinak. Ráadásul 
itt van Kissné Szalontai Judit babakiál-
lítása, mint állandó kiállítás, amelynek 
elhelyezésére mi is és Judit is régóta 
készültünk. Jól lehetett érzékelni a meg-
nyitón, hogy mekkora űrt tölt be ez az új 
galéria. Nagyon sokan voltak a megnyi-
tón, és nagyon erős kiállítási anyagokban 
lelhetik örömüket, akik ellátogatnak oda. 
Nyírbátor büszke az alkotóművészeire. 
S van több elismert képzőművészünk is, 
akik megérdemlik, hogy hazai közönség 
előtt is megmutassák, mit gondolnak a 
világról, önmagukról, illetve hol tartanak 
jelenleg az alkotó munkájukban.

id. Fülep Ferencné sz.: Éles Erzsébet 90. születésnapját ünnepelte 
2023. november 24-én. Erzsike néni 1957. júniusa óta a Vágóhíd utca 
12.szám alatt lakik. 3 gyermeke (2 fia, 1 lánya), 6 unokája és 13 dédu-

nokája született. Családja körében ünnepelte a 90. születésnapját.

Egyesületünk 7 fővel részt vett 
a nyíregyházi erdei tornapályán 
megrendezett IV. Ápolók-Gon-
dozók futásán, ahol mi a 4 
km-es sétát teljesítettük. Kísé-
rőprogramok is voltak, mint pl. 
egészségügyi mérések, hon-
védségi tagtoborzó. Hagymás 
zsíros kenyeret, meleg teát, 
almát kínáltak a szervezők. 
Csodálatos napsütésben, friss 
levegőn egy remek program ré-
szesei lehettünk.

Tóth Árpádné, 
a Nyugdíjas Értelmiségiek 

Egyesülete Nyírbátor elnöke
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A hivatalos átadó ünnepségen Mártika egészségi állapota 
miatt nem tudott megjelenni, ezért az emlékplakettet ez év 
január 30-án, lakásán vette át Máté Antal polgármestertől és 
Horváthné Karsai Hédi alpolgármestertől.
 Mártika 1942. deceber 10-én, Mátészalkán született, pe-
dagógus házaspár harmadik gyermekeként. Általános iskolai 
tanulmányait Mátészalkán végezte, majd Nyírbátorban érett-
ségizett 1960-ban.
 Szülei példáján pedagógusnak készült (tanító, óvónő), de 
ének-zenei (akkor még fontosnak tartották) adottságai miatt 
ez számára elérhetetlennek tűnt, ezért hat középiskolai osz-
tálytársával együtt a Szegedi Védőnőképzőbe jelentkezett, 
ahol 1962-ben végzett.
 Első munkahelyéül Tiszavasvárit jelölték ki számára (ab-
ban az időben a közszférában dolgozók munkahelyét a társa-
dalmi érdekek határozták meg), majd Piricse és Pilis község 
következett a sorban. 1964-ben áthelyezték Nyírbátorba, 
ahol körzeti védőnőként, majd csoportvezető védőnőként dol-
gozott 2002-ig, nyugállományba vonulásáig.
 Pályafutása során több alkalommal is felkérték más, ve-
zető munkakör betöltésére, de ő kitartott választott és szere-
tett hivatása mellett, nem cserélte azt fel jobb anyagi lehető-
ségekkel kecsegtető, kevésbé fárasztó munkakörökkel.
 Bizton mondhatja el magáról, hogy több ezer kisbaba 
egészséges fejlődését segítette elő, miközben elnyűtt jó né-
hány kerékpárt, amelyekkel valószínűleg annyi kilométert tett 
meg, hogy azzal a földet is meg lehetne kerülni.
 Azt, hogy munkáját milyen hivatástudattal és szakmaisággal 
végezte, bizonyítják azok az elismerések, amelyeket aktív és már 
mint nyugdíjas védőnőként kapott meg. „Kiváló Munkáért” mi-
niszteri dicséret, az egészségügyi és családügyi minisztertől „Dí-

szoklevél”, „Szabolcs-Szatmár-Bereg Megye Védőnői Szolgála-
táért” kitüntetés, a Magyar Vöröskereszt Országos Szövetsége 
„Vöröskeresztes Munkáért” kitüntetés, de lehetne még sorolni…
 Mártika rendkívüli képességekkel, kivételes emberi tu-
lajdonságokkal megáldott személy, aki környezetében, volt 
munkatársai, „páciensei” körében ma is nagy megbecsülés-
nek, tiszteletnek örvend, amit jól példáz, hogy rövid sétái köz-
ben még mindig sokan megállítják, megszólítják, és beszédbe 
elegyednek vele.
 Munkája mellett Mártika nagy gondot fordított családjára 
is. 1970-ben kötött házasságot Baráth Bélával, a fiatal állat-
tenyésztési üzemmérnökkel, akivel  a mai napig boldog há-
zasságban élnek. Gondoskodó szeretettel nevelték fel három 
fiú gyermeküket. Béla történész, református lelkész, Bálint 
könyvtáros, grafikus, Bence általános iskolai tanár. A gyerekek 
három fiú és három kislány unokával ajándékozták meg szü-
leiket. Sűrven megfordulnak a szülői házban, nem kis örömöt 
szerezve az idős házaspárnak.
 Mártika személyisége, életútja, család- és hivatásszeretete 
méltán állhat példaként előttünk, a fiatalabb nemzedékek előtt. 
Hálásak lehetünk a sorsnak, hogy ismerhetjük őt, emberségét, 
szorgalmát, az emberekbe vetett hitét eltanulhatjuk tőle.
 Kedves Mártika! E lap oldaláról is kívánunk neked jó egész-
séget, hosszú, boldog életet szeretett családod körében.

Janovics János  

EGY KITÜNTETÉS MARGÓJÁRA…
Nyírbátor második várossá nyilvánításának 50. 
évfordulója alkalmából városunk önkormányzata 
2023. április 29-én „EMLÉKPLAKETT” elismerésben 
részesítette Baráth Béláné (Szász Márta), Márti-
kát, nyugdíjas védőnőt.

Farsang. A Nyugdíjas Értelmiségiek Egyesülete tagjai feb-
ruár 13-án farsangi mulatságot rendeztek. Nagyon szépen 
köszönjük, hogy Horváthné Karsai Hédi alpolgármester 
asszony megtisztelte jelenlétével rendezvényünket. Bírta 
Peti pedig remek fotókat készített! Egyesületünk tagjai vi-
dám műsorral készültek az alkalomra. Szép számmal vol-
tunk, akik jelmezeket öltöttünk magunkra, mely nagy tet-
szést aratott a társaink körében.
 A Hardi Csárda jóvoltából nagyon finom és bőséges 
ebéd után a desszert a farsangi fánk volt melyet Pelleiné 
Marika és Vilmányi Mária Magdaléna készített. A talpaláva-
lót Vgara Józsi szolgáltatta.Hálásan köszönjük a sok fela-
jánlást a tombolára. Elmondhatjuk, hogy jókedv, vidámság 
jellemezte egész napunkat! Mindenki jól elfáradt, de más-
napra már el is feledtük, és várjuk a következő alkalmat, 
ahol felhőtlenül szórakozhatunk.                        Tóth Árpádné
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A Napsugár Bölcsődében az idei évben is többször 
lehetőséget biztosítunk a családoknak, hogy be-
tekintést nyerhessenek a bölcsődei életünkbe. A 
legközelebbi bölcsődekóstolgatót március 21-én 
16:30-kor rendezzük meg, amikor is a csoportszo-
bában megvalósuló nagymozgásos tevékenysége-
ket mutatjuk be a szülőknek, gyermekeknek.

Az év legkülönlegesebb ünne-
pe, a farsang köszöntött be is-
kolánkba 2024. február 8-án. 
A gyerekek már hetek óta izga-
tottan várták, hogy végre meg-
mutathassák kreatív jelmezei-
ket, és részt vegyenek a mókás 
mulatságban. A télbúcsúztató, a 
hideget elijesztő és különlege-
sebbnél különlegesebb jelme-
zek időszaka ez.

NYÍLT NAP AZ ÖNKORMÁNYZATI 
BÖLCSŐDÉBEN

A négy csoportos családbarát 
bölcsődénk 2 gondozási egy-
séggel rendelkezik, melyek 
külön bejárattal közelíthetők 
meg, külön játszóudvaron 
biztosítjuk a gyermekek sza-
bad játéktevékenységét. A 12 
fős csoportokban 2-2 szak-
képzett kisgyermeknevelő 

és 2 bölcsődei dajka szakmai 
munkájával folyik a minden-
napos nevelés, gondozás. Cé-
lunk, hogy derűs, kiegyensú-
lyozott, nyugodt légkörben, 
különböző pedagógiai mód-
szerekkel segítsük a gyerme-
kek testi, lelki, szellemi fejlő-
dését. Nevelőink a nevelési 

programunknak megfelelően 
nagy hangsúlyt fektetnek a 
zenei, anyanyelvi, vizuális ne-
velésre, mozgásfejlesztésre. 
Fontosnak tartjuk a családok 
támogatását és a szülőkkel 
való kapcsolattartást, ennek 
magvalósulásának elismeré-
seként elnyertük a Családba-
rát Szolgáltatóhely címet.
 A 2024-2025 nevelési 
évre elsősorban május 31-ig 
várjuk az ellátás iránti kérel-
meket, melyek személyesen 
(Zrínyi utca 48.) és e-mailen 
(nybbolcsi@nyirbator.hu) 
keresztül is igényelhetőek. 
Előzetes telefonegyezte-

tés során (06/42/281-854) 
részletes tájékoztatást kap-
hatnak intézményünkről.

Nyíri Ágnes
Nyírbátor Város Szociális 

Szolgálata 
Bölcsődei egységvezető

A hagyományőrzés jegyében már 3. éve 
egy népszokást elevenítünk fel a tél el-
űzéséhez. A kiszebáb égetése a babona 
szerint megszabadítja az embereket a 
betegségektől, a bajtól, valamint elűzi a 
rossz időt. 
 Szerencsénkre az időjárás is kedve-
zett nekünk, és a reggeli esős idő után 
kiderült az ég, így iskolánk tanulói már 
lelkesen várták a télűző programunk 
kezdetét. Pedagógusaik segítségével a 
tanulók különböző zajkeltő eszközöket 
készítettek, majd felvonultunk az iskola 
udvarán, ahol tavaszi dalokat énekelve, 
szerszámokat zörgetve kísértük a bá-
but az útján. A kiszebábra osztályonként 
gondűző cédulákat tűztünk fel, ame-
lyektől szerettünk volna megszabadulni. 
A vonulás az udvaron állított máglyánál 

ért véget, ahol egy óriási kört alakítot-
tunk, és tavaszi dalokkal, mondókákkal, 
versekkel hívogattuk a jó időt. A bábu 
elhamvadása a tél végét jelenti, és most 
már jöhet a lágy szellőben, virágokban 
gazdag nagybetűs Tavasz!

 A nap farsangi alakoskodással foly-
tatódott, ahol a gyermekek által alkotott 
jelmezek sokszínűsége, a táncos mű-
sorok kreativitása kápráztatta el a zsűri 
tagjait. A felső tagozatos diákok produk-
ciójával kezdődött az esemény, majd az 

aulát tündérek, hercegnők, szuperhősök 
és állatok színes forgataga lepte el. Több 
táncos műsorszám is volt, ahol a diákok 
megmutathatták ügyességüket, kreati-
vitásukat. A farsang szellemisége min-
denkit arra ösztönöz, engedje szabadjá-

ra a képzeletét, merjen álmodni, merjen 
más lenni egy nap erejéig. 
 Természetesen nem maradhatott el 
a Tátika rendezvényünk sem, ahol kü-
lönböző előadóktól hallhattunk dalokat 
a diákok előadásában. Ügyes kis ver-

FARSANG HAVA A KÉTTANNYELVŰBEN
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datunk erősítésének, felmutatjuk és továbbadjuk a múltun-
kat idéző értékeinket ” – csendültek fel ezek a gondolatok 
abban az emlékműsorban, amelyet január 22-én az Élmény-
suli 7. osztályosai adtak elő. Abban a megtiszteltetésben 
volt részünk, hogy a Bátor Televízió felvette műsorunkat, 
amelyben szép versek, prózai részletek, dal, zeneszám csen-
dült fel. Nehéz volt a választás, mert olyan gazdag a magyar 
kultúra kincsestára. Azonban mindenképpen megpróbáltunk 
visszaadni valamit kulturális, művészeti életünk értékeiből. A 
műsort osztályfőnökük, Kóródiné Tóth Mária tanárnő állí-
totta össze.

az Élménysuli nevelőtestülete

ISKOLAI HÍREK

A Nyíregyházi Evangélikus Kossuth Lajos Gimnázium 
ebben a tanévben is meghirdette „kossuthos levele-
zős versenyét” a 7. és 8. osztályos tanulók számára. 
A többfordulós versengés utolsó állomása, a megyei 
döntő 2024. február 5-én volt. Az „élménysulis” di-
ákok közül a korábbi fordulókban elért eredményeik 
alapján 13 tanuló kapott meghívást a megmérette-
tésre magyar nyelv, matematika és történelem tan-
tárgyakból.

A versenyzők – az előző évekhez hasonlóan – most is szép 
sikereket értek el. A több száz résztvevővel büszkélkedő ver-
senyen a zsűri az 1-10. helyezést elért tanulókat jutalmazta. 
Tanítványaink közül magyar nyelvből a 7. évfolyamon Czek-
meiszter Panna a 4. helyen végzett, Somogyi Jázmin pedig a 
kategória győzteseként tért haza. 
 Történelemből valamennyi döntőbe jutott tanuló elisme-
résben részesült. A hetedikesek csoportjában Papp Réka 3. 
helyezést ért el, a végzősök között pedig Mankó Lia 8., Vitális 
Zoltán 6., Kovács Zsófia 4., Mocsár Eszter 3. helyezett lett. A 
„kis történészek” közül a dobogó legfelső fokára ismét Erdős 
Péter 8. osztályos tanítványunk állhatott fel. 
 Szeretettel gratulálunk, és további sikereket kívánunk 
a díjazottaknak, valamint a verseny döntőjébe bejutott   Bö-
szörményi Borbála, Kondás Barbara, Béres Patrik, Horváth 
Dorka, Virág Lilien – diákjainknak, és az őket felkészítő – Kó-
ródiné Tóth Mária, Nagyné Lőrincz Lilla Andrea és Némethné 
Sztán Ilona – pedagógusoknak.
 „A magyar kultúra napján nagyobb figyelmet szentelünk 
évezredes hagyományainknak, gyökereinknek, nemzeti tu-

A KITARTÓ MUNKA MEGHOZTA EREDMÉNYÉT

FELHÍVÁS NYUGDÍJAS PEDAGÓGUSOKNAK 
DÍSZDIPLOMA IGÉNYLÉSÉRE

Nyírbátor Város Önkormányzata felhívja a tanár-, tanító- és óvónőképző intézetekben végzettek figyelmét arra, hogy a 
felsőoktatási intézmények 2024-ben is adományozhatnak arany, gyémánt, vas, illetve rubin díszoklevelet azoknak, akik 
oklevelüket 50, 60, 65, vagy 70 éve szerezték és életpályájuk alapján közmegbecsülésre méltóak.
 A díszokleveleket az érdekelteknek kell igényelni a felsőoktatási intézménytől, vagy annak jogutódjától. 
 Az Önkormányzat a korábbi évekhez hasonlóan 2024-ben is segítséget nyújt a nyírbátori lakóhellyel rendelkező 
nyugdíjas pedagógusoknak a jubileumi díszoklevelük igénylésének ügyintézésében.
 Az érintettek a díszoklevél adományozásával kapcsolatban felvilágosítást kérhetnek a Nyírbátori Polgármesteri 
Hivatalban (Majtényi Edit: edit.majtenyi@nyirbator.hu e-mail címen, vagy telefonon: 42/281-042 / 145-ös mellék).
 Kérjük, hogy ezzel kapcsolatos kérésüket legkésőbb március 22. napjáig jelezzék! 

senyzőink meg is kapták a méltó jutal-
mukat, mivel fergeteges farsangi han-
gulatot varázsoltak intézményünkbe. 
 Nehéz dolga volt a zsűri tagjainak, 
mert nagyon szórakoztató és tartalmas 
előadásokat láthattak. Bebizonyítottuk, 

hogy kemény és kitartó munkával isko-
lánkban is képesek vagyunk sikereket 
elérni, színvonalas műsorokat alkotni és 
értékeket teremteni.
 Úgy vélem, hogy a mai napon kellően 
elbúcsúztattuk a telet, és lezártuk a téli 

ünnepkört intézményünkben. Továbbra is 
lelkesen készülünk a tanév hátralévő ré-
szére, színes és tartalmas programokkal 
várjuk a leendő és meglévő diákjainkat!

Balogh Anett
munkaközösség-vezető



Az árengedmények kizárólag az érvé-
nyes városkártyával vehetők igénybe,  
és, ha csak az idei nyárra tervezett nagy 
programokat, koncerteket nézzük, az 
érvényes kártyákkal több tízezer forin-
tot lehet megspórolni.

 „Rengeteg városi rendezvényre ta-
valy is ingyen mehetett be, akinek volt 
érvényes városkártyája. Az idei évben 
is nagyon sok rendezvénnyel készül az 
önkormányzat, amelyek ingyenesek le-
hetnek a városkártyásoknak, illetve a 
Sárkány fürdőbe is kedvezménnyel me-

hetnek a nyírbátoriak. Március közepe 
az, amikor nagyon sok mindenkinek lejár 
a kártyája, ezért érdemes megújíttatni” 
– mondta Soltész-Kondás Tímea, a pol-
gármesteri hivatal munkatársa.
 A színházbérletekre, a Nyírbátori 
Művelődési Központ különböző előadá-
saira is ugyanúgy jár az árengedmény, 
de akár még üzemanyagot is olcsóbban 
vehetünk a kártyával. Az elfogadó és en-
gedményeket adó helyek listáját a nyir-
batorvaroskartya.hu oldalon találjuk. 
 A meglévő városkártya érvényességi 
idejét az info@nyirbatorvaroskartya.hu 
feladótól kapott e-mailekben, vagy a nyir-
batorvaroskartya.hu oldalra az e-mail-ben 
kapott PIN kóddal bejelentkezve kereshet-
jük meg, illetve a 0642281042-es számon 
is érdeklődhetünk.
 A városkártyához köthető az a kom-
munikációs felület is, amelyen keresz-
tül e-mail-ben rendszeresen hírlevelet 
kapnak a kártyatulajdonosok a különbö-

ző városi ese-
ményekről, a 
kártyához kap-
csolódó újabb 
kedvezmények-
ről, de akár a 
lakóhelyet érin-
tő valamilyen 
információról, 
változásról is, 
legyen szó egy 
éppen aktuális útfelújításról vagy járda-
építésről.
 A városlakóknak majdnem a fele 
– egy február 14-ei adat szerint 5349-
en – rendelkezik már városkártyával. 
A többség még nem vette át a plasztik 
kártyát. Az e-mail-ben kapott online 
kártya igaz ugyanúgy tudja helyette-
síteni a plasztik kártyát, hiszen a QR 
kód szükséges a kártya használatához. 
Ugyanakkor érdemes átvenni a polgár-
mesteri hivatal portáján nyitvatartási 
időben a legyártott plasztik kártyát is 
annak, aki már rendelkezik az online kár-
tyával. Akinek még nincs városkártyája, 
a www.nyirbatorvaroskartya.hu oldalon 
vagy személyesen a hivatalban is tud 
igényelni.                                    Polyák Dézi

A kedvezményekre jogosító Nyírbátor kártyát és Barát kártyát évente 
meg kell újítani. Ezt meg lehet tenni személyesen, a Nyírbátori Pol-
gármesteri Hivatalban vagy online, a nyirbatorvaroskartya.hu/hu/
kartya-megujitasa oldalon.

BÁTOR KÁRTYA: ÉVENTE MEG KELL ÚJÍTANI

Kezdje a karrierjét az MSK Hungary Bt.-nél!
Ha szeretne egy megbízható és stabil munkahelyet: 

Jelentkezzen hozzánk!

fTermeléstervező
fKontroller
fPLC programozó
fHálózati rendszergazda
fGéptervező mérnök
fElektromos tervező
fBeszerző
fFolyamatmérnök

Kiemelt pozícióink:

fCNC gépkezelő (marós)
fElektromos szerelő
fMechanikus szerelő
fSzerviztechnikus
fKooperációs koordinátor

MSK Hungary BT
4300 Nyírbátor, MSK tér 1 · Tel.: +36 42 511 129 
karrier@msk.hu · www.msk.hu


